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П Р О Т О К О Л 

 

№ 1/01.12.2023 г. 

 

РЕДОВНО ЗАСЕДАНИЕ НА СЪВЕТА ЗА НАБЛЮДЕНИЕ ПО 

ЗАКОНА ЗА ХОРАТА С УВРЕЖДАНИЯ 
 

Днес, 01.12.2023 г., в сградата на институцията на омбудсмана на 

Република България, с адрес: гр. София, ул. „Георг Вашингтон“ № 22, Заседателна 

зала, се проведе редовно заседание на Съвета за наблюдение по Закона за хората 

с увреждания.  

 

Присъстваха следните членове на Съвета: 

 

1. Проф. д-р Диана Ковачева – Председател на Съвета за наблюдение и 

представител на омбудсмана на Република България; 

2. Елена Чернева – представител на омбудсмана на Република България 

и заместващ проф. д-р Диана Ковачева; 

3. Светослав Чернев – заместник-председател на Съвета и представител 

на организациите на и за хора с увреждания; 

4. Ани Андонова – представител на организациите на и за хора с 

увреждания; 

5. Антоанета Пенева – представител на организациите на и за хора с 

увреждания; 

6. Мария Кръстева – представител на организациите на и за хора с 

увреждания; 

 

  Поради други ангажименти, отсъства проф. д-р Стоян Ставру – 

представител на Българската академия на науките.  

Секретари: д-р Иван Дечев и Грета Савчева 

 

 Присъстваха още: 

 Д-р Ева Жечева – директор на дирекция „Права на детето“ в 

администрацията на омбудсмана и заместник-член на Съвета за наблюдение 

 Д-р Поля Христова – представител на Комисия за защита от 

дискриминация; 

           Проф. д-р Морис Гринберг – преподавател в Нов български университет; 

 Андрей Рунчев – заместник-председател на Комисията по транспорта и 

съобщенията в Народното събрание 
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Заседанието беше открито в 10:30 ч. от проф. Диана Ковачева в качеството й на 

председател на Съвета за наблюдение. 

Заседанието протече при следния дневен ред: 

1. Обсъждане на проблемите с липсата на единни критерии за издаване 

на карти за преференциално паркиране по чл. 99а от Закона за движението по 

пътищата, както и с възможностите за паркиране на нуждаещи се с увреждания в 

близост до дома им. Представяне на предложение от г-н Андрей Рунчев, 

заместник-председател на Комисията по транспорта и съобщенията в Народното 

събрание. 

2. Прилагане на системата за Допълваща и алтернативна комуникация 

при деца с комуникативни нарушения – предизвикателства и перспективи. 

Представяне от проф. д-р Морис Гринберг. 

3. Обсъждане на действия на Съвета за наблюдение във връзка със 

срока за ратифицирането на Факултативния протокол по Конвенцията на ООН за 

правата на хората с увреждания. 

4. Обсъждане на Проектите на Закона за държавния бюджет на 

Република България за 2024 г., Закона за бюджета на държавното обществено 

осигуряване за 2024 г. и Закона за бюджета на Националната здравноосигурителна 

каса за 2024 г. от гледна точка на правата на хората с увреждания.  

5. Разни. 

След кратко въведение и припомняне на решения от учредителното 

заседание г-жа Ковачева даде думата на членовете за предложения и допълнения 

по проекта за дневен ред. 

Тъй като нямаше предложения и допълнения по дневния ред, той беше 

подложен на гласуване. 

На заседанието има кворум. 

Дневният ред беше приет с единодушие. 

По точка 1:  

Обсъждане на проблемите с липсата на единни критерии за издаване 

на карти за преференциално паркиране по чл. 99а от Закона за движението 

по пътищата, както и с възможностите за паркиране на нуждаещи се с 

увреждания в близост до дома им. Представяне на предложение от г-н Андрей 

Рунчев, заместник-председател на Комисията по транспорта и съобщенията 

в Народното събрание. 
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Г-н Рунчев направи предложение за включване на нов текст или разпоредба 

в чл. 99а от Закона за движението по пътищата, с който да бъдат уредени единни 

критерии и стандарти за издаване на карти за преференциално паркиране, както и  

възможностите за паркиране на нуждаещи се хора с увреждания в близост до 

дома. Той пое ангажимент, ако представителите на Съвета са съгласни, да 

предложи това за обсъждане в Комисията по транспорт в Народното събрание. 

Г-н Рунчев предложи още да се даде възможност всяка община да 

преценява своите нужди от паркоместа за хора с увреждания, особено по 

отношение възможностите за паркиране на нуждаещи се хора с увреждания в 

близост до дома. Освен това да се създаде регистър на издадените карти за 

преференциално паркиране и те да важат на територията на всички общини в 

България, независимо от коя община е издадена. 

Г-жа Ковачева даде думата на членовете за изказвания по така направените 

предложения на г-н Андрей Рунчев. 

Светослав Чернев предложи да бъдат разпоредени проверки в БДЖ, защото 

дружеството дава големи предимства и отстъпки за хора с увреждания, но 

транспортните средства не са достъпни за тях. 

По отношение направеното предложение на г-н Рунчев, заяви, че 

принципно го подкрепя, но е най-добре то да се обсъди на допълнителни срещи и 

с други организации на хора с увреждания.  

Ани Андонова заяви, че е голямо облекчение факта, че хората с увреждания 

имат право на преференциално паркиране, но изрази мнение, че проблем за 

тяхното издаване се оказват критериите и предложи да се обмисли тяхното 

прецизиране. Разясни, че принципно подкрепя предложението. 

Антоанета Пенева сподели, че проблем е спирането на определени места, 

например пред училище буквално за 5 минути, а не паркирането на превозните 

средства, превозващи хора с увреждания. Изрази пълна подкрепа на идеята за 

създаване на национален регистър. 

Мария Кръстева изрази тревогата на представляваните от нея граждани с 

увреден слух от изискването да се представи специална бележка за явяване пред 

ТОЛЕК и ТЦЛЕК, че са членове на Съюза на глухите в България. Посочи, че това 

би било обвързано с плащане на членски внос, което нарушава правата на тези 

хора.   

 Членовете дискутираха възможностите за по-нататъшни действия за 

разглеждане на предложението на г-н Рунчев пред Комисията по транспорта в 

Народното събрание. Обединиха се около мнението, че всички са съгласни 
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принципно, но предложиха да се проведат нови срещи между тях и тогава да 

излязат с конкретно становище по него, тъй като в момента не могат да изразят 

подробно такова.  

По точка 2: 

Прилагане на системата за Допълваща и алтернативна комуникация при 

деца с комуникативни нарушения – предизвикателства и перспективи. 

Представяне от проф. д-р Морис Гринберг. 

Диана Ковачева предостави възможност на проф. д-р Морис Гринберг да 

представи презентация по темата „Допълваща и алтернативна комуникация при 

деца с комуникативни нарушения – предизвикателства и перспективи“.  

Беше изяснено, че високите технологии не са само инструмент за работа 

или начин за забавление. За хората с увреждания те могат да са единственият 

начин за комуникация с околните. 

Членовете на Съвета се обединиха, че темата за създаване на различни 

системи от символи, включително и речници биха спомогнали изключително 

много за преодоляване на изолацията, в която живеят много хора с увреждания. 

Беше взето решение за подготвяне на становище относно проблемите с 

допълващата и алтернативна комуникация, което да бъде изпратено на членовете 

за съгласуване.  

По точка 3: 

Обсъждане на действия на Съвета за наблюдение във връзка със срока 

за ратифицирането на Факултативния протокол по Конвенцията на ООН за 

правата на хората с увреждания. 

Омбудсманът обърна внимание на членовете, че обсъждането на действия 

на Съвета за наблюдение във връзка със срока за ратифицирането на 

Факултативния протокол по Конвенцията на ООН за правата на хората с 

увреждания е въпрос, който е включен в Годишната програма за дейността на 

Съвета през настоящата година. 

Във връзка с изложеното предложи да се изпрати препоръка до отговорните 

органи за максимално скорошното ратифициране на Протокола. 

По тази точка не бе проведено обсъждане, тъй като бе приета изцяло. 

По точка 4: 
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Обсъждане на Проектите на Закона за държавния бюджет на 

Република България за 2024 г., Закона за бюджета на държавното обществено 

осигуряване за 2024 г. и Закона за бюджета на Националната 

здравноосигурителна каса за 2024 г. от гледна точка на правата на хората с 

увреждания. 

Членовете бяха запознати накратко с препоръките, които омбудсманът е 

отправял по въпросите за Проектите на Закона за държавния бюджет на Република 

България за 2024 г., Закона за бюджета на държавното обществено осигуряване за 

2024 г. и Закона за бюджета на Националната здравноосигурителна каса за 2024 

г. от гледна точка на правата на хората с увреждания. 

Проф. Ковачева обясни, че е получено становище от г-жа Вера Иванова, по 

което още същия ден ще бъде изпратено становище от омбудсмана.  

Присъстващите представители на организациите на хората с увреждания 

увериха, че ще организират допълнителни срещи помежду си и в максимално 

кратък срок ще предоставят своите становища, които омбусдманът ще обобщи и 

ще бъдат допълнени представените вече препоръки. 

Предложението бе прието.  

По точка 5:  

Разни  

Д-р Жечева напомни, че омбудсманът ще организира нова среща между 

заинтересованите страни през месц януари следващата година във връзка с 

проблемите при обучението на децата със СОП, изготвянето на индивидуални и 

функционални оценки  за тях, и ще бъде направена нова препоръка този път освен 

до МОН, но и до МЗ и МТСП. Обърна внимание колко е важен проблема с тези 

деца, затова и настоя заинтересованите страни да представят становища на тази 

бъдеща среща. 

Проф. д-р Диана Ковачева закри заседанието в 13:00 ч. 

 

ПРЕДСЕДАТЕЛ: ..................................... 

 Име, фамилия, подпис 

   

ЧЛЕНОВЕ: 

1. .......................................... 
Име, фамилия, подпис 

 

2. .......................................... 
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Име, фамилия, подпис 

 

3. .......................................... 
Име, фамилия, подпис 

 

4. .......................................... 
Име, фамилия, подпис 

 

5. .........................................

Име, фамилия, подпис 

 

6. .........................................

Име, фамилия, подпис 

 

7. .........................................

Име, фамилия, подпис 

 

8. .........................................

Име, фамилия, подпис 

   

  

 СЕКРЕТАР:...............................................  

  име, фамилия, подпис 

           

    


